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خبر یادداشت 

کرونا جان ۲۵۸ نفر دیگر را هم گرفت
شرق: بالارفتن آمار مرگ ومیر کرونایی از ۲۰۰ نفر  �

در روز، شــوک جدید کرونا در دوره پیک چهارم بود. 
روز گذشته سخنگوی وزارت بهداشت از جان باختن 
۲۵۸ نفــر بر اثر این بیماری و ابتلای ۲۱ هزارو ۶۳ نفر 
تنها در ۲۴ ســاعت خبر داد. بنا بر اعلام سیماسادات 
لاری، براساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۲۱ هزار و 
۶۳ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی 
شــد که دو هزار و ۷۸۰ نفر از آنها بســتری شــدند و 
مجمــوع جان باختگان این بیماری نیــز به ۶۴ هزار و 
۴۹۰ نفــر رســید. چهار هــزار و ۳۹۲ نفــر از بیماران 
مبتــلا به کووید۱۹ در بخش هــای مراقبت های ویژه 
بیمارســتان ها تحت مراقبت قرار دارند. ســخنگوی 
وزارت بهداشت افزود: درحال حاضر ۲۵۷ شهرستان 
قرمز و ۱۲۹ شهرســتان نارنجی هســتند و براساس 
مصوبات ســتاد ملی مقابله با کرونا مسافرت «از» و 
«به» شــهرهای با وضعیت قرمــز و نارنجی ممنوع 
اســت. همچنین ۵۱ شهرســتان در وضعیت زرد و 
فقط ۱۱ شهرســتان در وضعیت آبی قرار دارند. وزیر 
بهداشــت نیز در توضیح آخریــن وضعیت بیماری 
کووید ۱۹ در کشــور گفــت: عرض کــرده بودیم اگر 
توجه نشــود و دقت نکنیم، فروردین و بهار بســیار 
ســختی را خواهیم داشتیم. ســعید نمکی در اولین 
گزارش وضعیت کووید۱۹ در کشور در سال ۱۴۰۰ و از 
رصدخانه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: ما بــا تلاش بی وقفه همکارانمان توانســتیم 
موج ســوم کرونا را با لطف خدا در کشور مهار کنیم. 
با اینکه بیش از یک ماه ویروس موتاسیون یافته کرونا 
ما را در خوزســتان گرفتار کرده بود، اما با لطف خدا 
توانســتیم مرگ ها را حــدود ۵۰ تا ۶۰ مــرگ در روز 
نگه داریم. براســاس همین نگاه کارشناســی نیز ما 
پیش بینی این ایام را می کردیم. برآوردمان این بود که 
اگر بتوانیم با اجرای طرح تشــدید بیماریابی مطمئن 
شــویم که بهار آرام تری خواهیم داشت. درحالی که 
اگر این کار را نکنیم و جمعیت ساکن نداشته باشیم، 
بلکه جمعیت سیال و جابه جاشونده داشته که قابل 
دسترسی نباشــند و بتوانند بیماری را از نقاط گرفتار 
بــه نقاط غیرگرفتار یا کمتر گرفتــار، آن هم با مؤلفه 
تأثیرگــذاری ماننــد ویروس موتاســیون یافته منتقل 
کنند، بهاری بســیار سخت و شاید تابستانی متعاقب 
آن ســخت تر را داشته باشیم. منحنی را می بینید که 
در کل کشــور متأسفانه آمار بســتری ها رو به فزونی 
اســت و در بسیاری از شهرها مســئولان دانشگاه ها 
که شــبانه روز با آنها در تماســم، احساس سخت و 
ســنگینی از بار بیماری و کمبود امکاناتی که ممکن 
است پاسخ گو نباشند، دارند. در زمینه بیماران سرپایی 

یک خیز شتابنده عمودی داریم.
وزیر بهداشــت ادامه داد: آنچــه امروز در زمینه 
بیماران بستری می بینیم ناشی از صف های طولانی 
مردم برای خرید مرغ و... در شــب عید است و بعد 
از آن دورهمی ها و شــروع آثار سفرها و جابه جایی 
اســت و هنوز هفته آینده منتظر یک خیز ســنگین تر 
از موارد بســتری در کشــور هســتیم. وزیر بهداشت 
گفت: متأســفانه هنوز جا دارد تا این شــیب را تندتر 
ببینیم. تقریبا همه اســتان های ما متأســفانه در یک 
خیز شــتابنده بی وقفه دارند جلو می روند. همچنین 
رئیس شورای شهر تهران با بیان اینکه تعداد فوتی ها 
در تهران از عدد ۷۰ عبور کرده اســت، گفت: روشن 
اســت که راه مبارزه با کرونا از مســیر واکسیناسیون 
کامل در کشور است و کشورهایی که این مسیر را طی 
کردند در حال عبور از این مسیر هستند و باید مسئله 
واکسیناســیون خیلی جدی گرفته شــود. محســن 
هاشــمی در تذکری گفت: متأسفانه در هفته اخیر با 
ورود به پیک چهارم کرونا شاهد جهش آمار مربوط 
به مبتلایان، بیماران بستری و قربانیان کرونا هستیم 
و تعــداد فوتی هــا در تهران از عــدد ۷۰ عبور کرده 
است. او تأکید کرد: افراط و تفریط در اظهارنظرهای 
رســمی موجب می شــود تا افکار عمومــی به بازار 
شــایعات و اخبار غیررسمی در شبکه های اجتماعی 
روی بیاورند و نسبت به تنظیم رفتار خود در جامعه 
دچار مشکل شــوند و باید صحبت ها قاطع باشد تا 
مــردم به آن عمل کنند و نتیجه حاصل شــود. طی 
۱۵ ماه سپری شده از ورود پاندمی کرونا به کشور، هر 
زمان که از سوی مسئولان شاهد اقتدار، تصمیم گیری 
صحیــح و به موقــع بودیم، مــردم بــا همراهی با 
تصمیمات، شــیب ایــن بیماری را در کشــور منفی 
کرده اند و هر زمان که شــاهد تزلزل، تردد و سخنان 
توخالی بودیم با سردرگم شدن جامعه، شیب بیماری 

افزایش یافته است.

دست اندازی های شبه قانونی در 
مناطق چهارگانه محیط  زیست گیلان

۱-اســتان گیلان از استان های معین حوزه جنوبی  �
دریــای خــزر اســت که محیــط زیســت آن حاصل 
برهم کنــش لااقــل هفــت اکوسیســتم مســتقل و 
اکوتون های شکل گرفته بین آنهاست. وضعیت تنوع 
زیستی در این اســتان به گونه ای اســت که می توان 
مجموعه این ۱۴ هزار کیلومتر مربع را در زمره مناطق 
چهارگانــه محیط زیســت موضوع بند الــف ماده ۳ 
قانون حفاظت و بهسازی محیط زیست قلمداد کرد. 
هم اکنون با اعمال این قانون و مصوبات شورای عالی 
حفاظت محیط زیست نزدیک به ۱۰ درصد این استان را 
مناطق چهارگانه محیط زیست و مناطق شکار ممنوع 
شــکل می دهند. این مناطق شــامل اکوسیستم های 
اســتپی، علفزارهای بالادســت، جنگل هــای خزری 
بالابند، میان بند و جلگه ای و تالاب ها و دریایی اســت 

که در نوع خود کم نظیر و حتی بی نظیر هستند.
۲-پدیده هــای مختلفــی هم اکنــون ماهیــت و 
ظرفیت این مناطق را در اســتان گیلان تهدید می کند 
که هر یک بــه نوبه خود می تواند موجبات اضمحلال 
مطلوبیت این ســرزمین ها و منطق شــکل گیری آنها 
را فراهم آورد که شــرح مجموعــه این عوامل در این 
مجال تنگ نمی گنجد. اما در استان گیلان با پدیده ای 
در دســت اندازی به این مناطق مواجهیم که راقم این 
ســطور از آن به نام «دســت اندازی های شبه قانونی» 
تعبیر می کند؛ پدیده ای که به استناد تفاسیر خسارت بار 
از قوانین حاکم بر این ســرزمین ها و قوانین ماضی رخ 
نموده و اندک اندک شــکلی مشروع و قانونی به خود 
گرفته و موجبات ایجاد حقوق شبه مکتسب برای افراد 

را فراهم آورده است.
۳-از جملــه ایــن دســت اندازی ها می تــوان به 
واگــذاری اراضی مناطــق چهارگانه محیط زیســت 
به خصوص در پناهگاه حیات وحش لوندویل آســتارا 
و منطقه حفاظت شــده سیاه کشــیم تالاب انزلی در 
شهرســتان صومعه سرا اشــاره کرد. پس از به وقوع 
پیوســتن انقلاب اسلامی و شکل گیری شورای انقلاب 
قانون «حوزه واگــذاری و احیای اراضی در جمهوری 
اســلامی ایران» در ســال ۱۳۵۸ به تصویب شــورای 
انقلاب رسید که طی آن قسمتی از اراضی بایر و دایر یا 
اراضــی به جا مانده از عوامل رژیم قبل به افراد واجد 
شرایط برای رونق امر تولید واگذار شد. در همین قانون 
و آیین نامه آن محدودیت های واگذاری اعلام شــده و 
در بند الــف ماده ۲ آیین نامه قانون موصوف واگذاری 

در مناطق چهارگانه ممنوع اعلام شده است.
۴- با وجود این ممنوعیت قانونی، به دلیل ضعف 
جدی ســازمان حفاظت محیط زیســت در سال های 
اولیه پس از انقلاب (که بیشتر سازمان را یک سازمان 
درباری می شناختند و اگر نبود تلاش های مرحوم تقی 
ابتکار این ســازمان توســط افراطیون منحل می شد) 
بخش هایــی از اراضی پناهگاه حیات وحش لوندویل 
در غلام محله و ســیبلی به کشــاورزان واگذار شد تا 

جهت کشت برنج از آن بهره برداری شود.
۵-سازمان حفاظت محیط زیست نیز بر مبنای این 
واگذاری ها تلاش کرد نســبت به کشت  و  زرع افراد در 
منطقه سکوت پیشه سازد و این سکوت موجب ایجاد 
حقوقی شــبه قانونی برای افراد شــد و دستگاه های 
متولی امر در استان، با تفاســیر خسارت بار از قوانین، 
موجبات تقویم این تصرفات را فراهم آوردند. بخشی 
از این اراضی از ســوی مدیریت امور اراضی و سازمان 
جهاد کشــاورزی، مســتند به ماده ۷۵ قانون وصول 
برخــی از درآمدهای دولت بــه متصرفین فروخته و 
ســپس با ارجاع پرونده به ادارات ثبت اسناد و املاک 
منجر به صدور ســند برای افــراد حقیقی و حقوقی 
شــد و در آن بخــش از اراضی که به  واســطه قانون 
اصلاحات ارضی به دولت بازگشــته بودند، به استناد 
مصوبات کمســیون ماده ۵ قانون الحــاق ۸ ماده به 
قانون اصلاحات ارضی اقدام به فروش و صدور سند 
اراضی مناطق چهارگانه به نام افراد شد. این در حالی 
است که مجموعه این واگذاری ها و تقویم آنها خلاف 
بیّــن قانون بوده و وزارت جهاد کشــاورزی نمی تواند 
پــس از واگذاری این اراضــی (به خصوص در مناطق 
لوندویل و سیاه کشــیم) به ســازمان حفاظت محیط 

زیست، مجددا آنها را به افراد دیگر واگذار کند. 
۶- عــلاوه بر این دســت اندازی های شــبه قانونی 
در ســرزمین ها از دیگر تهدیدات و دســت ا ندازی های 
شــبه قانونی در مناطــق چهار گانــه اســتان گیلان و 
دست اندازی در منفعت این سرزمین هاست. چنان که 
دســتگاه های مالک مانند ســازمان جنگل ها و مراتع 
و وزارت نیــرو با قرائتی خســارت بار از قوانین موجود 
همچنــان معتقدنــد که رأســا می توانند نســبت به 
واگذاری منافع این مناطق اقدام و به اســتناد قوانینی 
که در گذشــته (پیش از مصوبه شورای عالی محیط 
زیست) بر این سرزمین ها مترتب بوده است، منفعت 

آن را به اشخاص حقیقی و حقوقی واگذار کنند.
برای مثــال اداره کل منابع طبیعی اســتان گیلان 
همچنان معتقد است که در مناطق چهارگانه محیط 
زیست می تواند مستند به مواد۳۳، ۳ قانون حفاظت 
و بهره برداری از جنگل ها و مراتع کشــور نســبت به 
تنظیــم اجاره نامه و واگذاری منافــع اراضی ملی در 
مناطق چهارگانه اقدام و آن را به اشخاص حقیقی و 
حقوقی واگذار کند کما اینکه در منطقه گشت رودخان 
و سیاه مزگی در دو فقره دست به این کار زده و در پی 
تمدید قرارداد با همین اشخاص در این مناطق هستند  

که در مجاورت شهرها قرار گرفته اند.
۷-همچنین با روندی عجیب در برخی تالاب های 

استان مواجهیم.
ادامه در صفحه ۱۱

شرق: شهرداری تهران در مناطق ۲۲گانه تهران املاک و 
زمین هایی دارد که طی سال های گذشته در اختیار افراد 
و نهادهای مختلف قرار گرفته یا به آنها اجاره داده شــده 
اســت. اگرچه این املاک جزء ســرمایه های شهرداری 
محسوب می شــوند، اما در این ســال ها درآمدی برای 
شهرداری تهران نداشــته و بعضا از سوی افراد مختلف 
تصاحب شــدند. ازایــن رو میزگردی با حضور افشــین 
حبیب زاده، معاون نظارت شورا و محمدنادر محمدزاده، 
مدیرعامل سازمان املاک و مستغلات شهرداری تهران، 
به  منظور بررسی آخرین وضعیت املاک بازپس گیری شده 
از افراد غیر برگزار شــد. در این نشســت نحوه واگذاری 
املاک شــهرداری در دوره مدیریت پیشــین، مشکلات 
بازپس گیری آنها و تعیین تکلیف آن املاک مورد بررسی 

و واکاوی قرار گرفت که در ادامه می خوانید.

 موضوع املاک شهرداری تهران و واگذاری املاک  �
موضوعی بوده که سه سال ونیم گذشته در شورای شهر 
تهران مورد بررسی قرار گرفته و در اکثر جلسات درباره 
آن صحبت شــده است. چه شد که به موضوع املاک 

ورود پیدا کردید و از کجا شروع کردید.
حبیب زاده:  ورود به این مسئله، دو علت اصلی داشت؛ 
یک اینکه در حــد فاصلی که رأی آوردیم تا وارد شــورا 
شــویم، جلســاتی را با افراد گوناگونی که در حوزه های 
مختلف مسئولیت داشتند، برگزار کردم تا گزارش اجمالی 
و کلی در ارتباط با وضعیت شــهرداری تهران، داشــته 
باشم. در آن جلسات برخی از مراجعه کنندگان مواردی را 
تحت عنوان املاکی مطرح کردند که در اختیار اشخاص 
حقیقی و حقوقی مختلف قرار دارد و رعایت کامل قانون 
در این واگذاری ها نشده است. علت دیگرش بعد از ورود 
به شورا بود. کارشناس هایی که در شورا مشغول فعالیت 
بودند، آنها هم این نکته را متذکر شــدند و خواستند که 

رسیدگی جدی و سریع نسبت به این موضوع شود.
 قرار بود خیلی زودتر لیســتی از املاک تهیه و به  �

شــورای شهر ارسال شود که بســیار زمان بر شد. چرا 
آن قدر طول کشید؟

محمــدزاده: ما با چند هــزار ملک روبــه رو بودیم که 
باید اطلاعات مربوطه نظیر نحوه واگذاری را اســتخراج 
می کردیــم تا پــس ازآن گــزارش کاملی را به شــورای 
اسلامی شهر تهران ارائه دهیم. تغییرات مدیریتی در این 
سازمان نیز در تأخیر به وجودآمده در ارائه گزارش املاک 
شهرداری به شورای اسلامی شهر تهران نیز مؤثر بود. اما 
از زمانی که دکتر حناچی تشریف آوردند، دستورالعملی 
برای این موضوع صادر و کمیسیونی تشکیل شد تا املاک 
شناسایی شــده در آن کمیســیون مورد بررسی قرار گیرد. 
در گزارش ارائه شده به شــورا باید اظهارنظر و مشخص 
می کردیم کــه کدام  یک از این املاک را شــهرداری برای 
ادامه فعالیت نگه دارد و اینکه به دنبال تخلیه کدام یک 
از آنها و حتی استنتاج و سؤال از شورا برای تخلیه یا ادامه 
فعالیت باشــد. بخشــی از تأخیر در ارائه گزارش املاک 
شهرداری به شــورا نیز به خاطر نبود مستندات و تعداد 
زیاد این مجموعه بود. بــرای همین دچار یک  فاصله ای 
شدیم که تقریبا در اوایل پاییز سال گذشته توانستیم لایحه 

مربوطه را به شورای شهر تقدیم کنیم.
 تاکنون چند ملک شناسایی شــده و آیا مشخص   �

شــده که این املاک در اختیار چه افراد یا نهادهایی 
است؟

حبیــب زاده:  اکنون به آمار حدودی دو هزار و ۷۵ ملک 
رســیده اند که در برخی از این املاک واحدهای متعددی 
وجود دارد که اگــر بخواهیم به واحد بگوییم عدد بالاتر 
است. املاک شناسایی شده دســته بندی  شده که در چه 
حوزه هایی واگذار شوند و اکنون مشخص است که دست 
چه اشــخاص حقیقی و حقوقی است. طبق آمار حدود 
۴۴۴ ملــک پس گرفته  شــده و برای الباقــی هم تعیین 
تکلیف شــده که به چه ترتیب باید نســبت به آنها رفتار 
شــود. امیدواریم تا پایان این دوره گزارش مشــخصی از 
اینکه درباره ســایر موارد چگونه رفتار شــود، کدام یک از 
امــلاک را پس خواهیم گرفت و کدام یــک از املاک باید 
به شــورا آمده و مجوز بگیرند، تهیه شود تا به یک نتیجه 
شفاف و مشخصی برســیم. البته الان هم رسیدیم اما تا 
پیــش از اتمام دوره با وضعیــت بهتری مواجه خواهیم 

بود.
 چه اقداماتی برای بازپس گیری املاکی که برخی  �

نهادها به  صورت غیرقانونی آنها را تصاحب کرده اند، 
صورت گرفته است؟

حبیب زاده: شــاید نشــود لفظ تصاحب را در ارتباط با 
این املاک اســتفاده کرد، برای اینکــه اولا املاک متعلق 
به شــهرداری بوده و واگذارکننده اش هم شهرداری بوده 
اســت. شــهرداری با میل خود آن املاک را واگذار کرده 

است، ازاین رو کسی آنجا را تصرف عدوانی نکرده است.
  ولی اجاره پرداخت نکردند. �

حبیــب زاده: در بنــد ۶ مــاده ۵۵ اصلا بحــث اجاره 
مطرح نیســت و آنها اصلا اجازه نداشتند املاک را اجاره 
بگیرنــد. این املاک براســاس بند ۶ مــاده ۵۵ باید برای 
ارائه خدمات به شــهروندان به  صورت رایگان در اختیار 
اشخاص حقیقی و حقوقی قرار می گرفت و آنها هم باید 
خدماتی ارائه می کردند. آن بخش از املاک که اجاره داده 
می شود، موضوع آن با بند ۶ ماده ۵۵ متفاوت است. آن 
موضوعــی که ما روی آن متمرکــز بودیم بند ۶ ماده ۵۵ 
است. فرض کنید یک درمانگاه خیریه  می خواهد با هزینه 
بســیار کمتر از آن چیزی که در بخش خصوصی یا حتی 
در بخــش دولتی ارائه می شــود، خدماتی به مردم ارائه 
بدهد؛ او ابتدا طرح خود را به شــهرداری ارائه می دهد و 
پس از بررسی های لازم، ملکی در اختیارش قرار می دهند 
و آنجا شــروع به ارائه خدمات با تعرفه پایین می کند که 
بتواند فقط هزینه های آنجا را تأمین کند. وقتی شهرداری 
به این نتیجه می رسد که این طرح به صلاح مردم است 

و شــهروندان از آن استفاده می کنند و این خدمات امروز 
مورد نیاز اســت، توافــق می کنند که در قبــال ارائه این 
خدمــات به مــردم، این ملک در اختیار این شــخص، در 
مدت زمان مشــخصی قرار بگیرد. نکته ای که باید مورد 
توجه قرار بگیرد این اســت که شــهرداری نمی توانسته 
رأســا این مجوز را به اشــخاص حقیقی یا حقوقی بدهد 
و طبق قانون این مجوز فقط در اختیار شــورای شــهر یا 
انجمن شــهر بوده که می تواند مجوز لازم را ارائه دهد و 
بگوید که این ملک در اختیار چه کســی و برای چه  کاری 
قرار بگیرد. بخش اعظمی از املاک مورد اشاره برای اخذ 
مجوز به شــورای شهر تهران نیامده بود که ما خواستیم 
آنهایی که الان در موضوع مربوطه فعال هستند، از شورا 

مجوز بگیرند.
 چند درصــد از این املاک در حــوزه ای که برای  �

آنها تعریف  شده فعالیت نمی کنند و آیا اقدامی برای 
بازپس گیری این املاک صورت گرفتــه یا مذاکره ای 

شده؟
محمــدزاده: فهرســت املاک در دو، ســه ســرفصل 
دسته بندی شده است. یکی از این دسته بندی ها، املاکی 
اســت که تشــخیص شــهرداری این اســت کــه ادامه 
فعالیتشان مناســب اســت. البته این تعداد املاکی که 
مناسب تشــخیص داده شدند، کمتر از ۱۰ درصد هستند. 
این املاک به شورا هم معرفی شدند تا درصورتی که شورا 
تأییدیه بدهد، امکان ادامه فعالیت خواهند داشت. بخش 
دیگر املاکی هستند که شهرداری معتقد است این املاک 
در نظــارت او قرار دارند که درباره این املاک نیز شــورای 
شــهر باید تکلیف را مشخص کند که آیا به همین شکل 
ادامــه فعالیت داده یا آن را تغییر دهد که تقریبا نیمی از 
املاک این وضعیت را دارند. سایر املاک، املاکی هستند 
که یا خارج از موضوع اند یا اساســا اگر خارج از موضوع 
هم نیســتند به اندازه ای که منافع شهر را تأمین می کند، 
بهــره ای را که از این ملک گرفتــه، ندارند که حدود ۷۰۰ 
ملک هستند. نزدیک ۳۵ تا ۴۰ درصد املاکی که مشمول 
این بخش هســتند، در حال تخلیه انــد. این بخش را که 
ادامــه فعالیت پیدا نمی کنند برای اطلاع به شــورا ارائه 
کرده ایم، چون ملکی که قرار اســت تخلیه شــود، دیگر 

نیازی به مجوز ندارد.
 ارزش ریالی این املاکی که واگذار شــدند، چقدر  �

هستند. آیا تخمین زده شده است؟
محمــدزاده:  به درســتی نه، ما صحبــت از چند هزار 
ملک می کنیم. به ویژه با مســاحت های مختلف، بعضی 
از ایــن املاک ممکن اســت یک واحد آپارتمان باشــند. 
بعضی هایشــان زمین هــای چند هــزار متری بــا اعیان 
مختلف انــد و در پهنه تهران وقتی بیش از دو هزار ملک 
مطرح می شــود، عدد درســتی برای ارزیابی آن نداریم. 
نمی گویم نمی شــود، ولی هزینه کارشناسی زیادی لازم 
دارد. اولویت ما تعیین تکلیف و بازپس گیری بوده است. 
از آن املاکی که الان پیش از ۵۰۰ ملک اســت که تحویل 
داده شــده، درصد درخور توجهی از آن واگذار شده و به 

درآمدهای شهرداری تبدیل شده است.
 آنهایی که جزء سرمایه شــدند، عدد و ارقامشان  �

چقدر است؟
محمدزاده:  هرکدام از این املاک قیمت خودشــان را 
دارند. ما در این ملک ها، ملکی داشتیم که ارزشی حدود 
یک تا دو میلیارد تومان داشته، ملکی داشتیم که بیش از 
صد میلیارد تومان می ارزیده است. آن قدر تفاوت قیمتی 

در آن داشتیم که واگذار شده است.
 چندی پیش رئیس شورای شهر تهران اعلام کردند  �

که شــهرداری باید نظر خود را درباره فهرستی که به 
شورای شــهر فرســتاده واضح تر اعلام کند. هاشمی 
معتقد است شــهرداری نظر واضحی اعلام نکرده که 
کدام ملک باید پس گرفته بشــود و کدام ملک باید در 

اختیار فرد باقی بماند.
محمدزاده:  لایحه ای که شهردار محترم به شورای شهر 
تقدیم کردند، هشت پیوست دارد. زمانی که رئیس شورای 
شــهر این موضوع را مطرح کردند ما هنوز جلســاتمان 
را تشــکیل نداده بودیم. بعد از اینکه جلسات را تشکیل 
دادیم مشخص شد که در لایحه هرکدام از این پیوست ها 
چه نقشــی دارد. جهت گیری هرکدام از این پیوســت ها 
مشــخص است؛ برای مثال پیوست یک و پیوست هشت 
املاکی هستند که شهرداری آنها را تحت نظارت خودش 
دارد و در حــوزه فعالیــت اجتماعــی اداره می کند. این 
پیوست ها را شــورای محترم بررسی کرده و روی تقسیم 
و توزیع آن مقداری بحث دارد، ولی کاملا شــفاف است. 
پیوست دو و سه املاکی هستند که شهرداری ارائه کرده 
تا شــورای محترم درباره آن اعلام نظر کنند؛ یعنی مجوز 
ادامه فعالیت بدهد یا ندهد. پیوست چهار یک فهرست 
۲۴۰ ملکی بود که هنوز شــهرداری نرســیده بود آنها را 
بررســی کند. البته امروز بررســی آن لیست هم تکمیل 
شده که اغلب آنها برای تخلیه می رود و درصدی جزئی 

از آنها می مانند. پیوست پنجم، پیوست املاکی است که 
شــهرداری فقط به شــورا اعلام کرده که بدانید در حال 

پس گرفتن این املاک و تعیین تکلیف آنها هستم.
 وضعیت درآمد شــهرداری تهران خوب نیست.  �

برخی معتقدند که می توان تعدادی از املاکی را که در 
اختیار شهرداری تهران اســت، اجاره داد و به عنوان 
یک منبع درآمد از آن استفاده کرد. فکر می کنید که تا 
پایان دوره شورای پنجم بتوان به این راهکار رسید که 
املاک را اجاره و از آن کسب درآمد کرد. آیا این مسئله 

اصلا امکان پذیر است یا خیر؟
حبیــب زاده:  فکر نمی کنم که تا پایان شــورای پنجم 
بتوانیم از این املاک بهره بــرداری مالی کنیم. انتظارمان 
هم این نیســت، بلکه ما باید تا پایان دوره شورای پنجم 
بتوانیم تکلیف این املاک را مشــخص و شــفاف کنیم. 
آنهایی که لازم اســت، بیایند شورا مجوز بگیرند، آنهایی 
که باید امــلاک را پس بدهند از آنها پس بگیریم. آنهایی 
که در اختیار دولت اســت بتوانیم با دولت تهاتر کنیم یا 
مذاکرات اولیه اش را بــرای تهاتر با دولت انجام بدهیم. 
آنهایی که باید به وضعیت دیگری تبدیل شود را بتوانیم 
تبدیــل وضعیت کنیم. اگر بتوانیم تا پایان دوره پنجم این 
کارهــا را انجام بدهیــم به نظر من کار بســیار بزرگی در 
شهرداری تهران انجام شده است. چیزی حدود دوهزارو 
۸۵ ملک که اگــر بخواهیم تعبیر به واحد کنیم، شــاید 
نزدیک به چهار هزار واحد باشــد. برخی از این املاک در 
جاهای بسیار خوب شهر واقع شده است. تعداد کثیری از 
این املاک در منطقه یک و منطقه سه تهران واقع شده که 
ارزش بسیار بالایی دارند. همین که ما تکلیف این املاک 
را روشــن کنیم که کدام یک باید به شهرداری برگردد و از 
کدام یک اســتفاده های لازم را انجام دهیــم کار ارزنده و 

بزرگی خواهد بود که در شورای پنجم انجام شده است.
 آیا شورای شهر هم چنین مشکلی داشته یا خیر؟ �

حبیب زاده: بله این املاک خصوصا برای کســانی که 
اســتفاده خارج از موضوع یا استفاده شخصی می کردند 
طبیعتا حلاوت خاصی داشــته که پس دادن آن برایشان 
ســخت بود. به همین جهت ما هــم مراجعات متعدد 
داشــتیم. البتــه عمدتا به آقای هاشــمی رئیس شــورا 
مراجعه می کردند و درخواســت متعدد داشتند. برخی 
درخواســت استمهال داشتند تا زمانی سپری شود و بعد 
پس بدهند. برخی درخواســت خرید آن ملک را داشتند. 
برخی املاک به نام یک مؤسسه یا شخص خاصی واگذار 
شده، ولی در حقیقت و در پشت پرده افراد دیگری بودند 
که این ملک را در اختیار داشتند و سعی کردند با نام های 
دیگر این ملک را در اختیار بگیرند که اسمی از خودشان 
نباشد. برخی اعلام کرده بودند که ما هیچ ملکی دریافت 
نکرده ایــم، در حالی که آن ملک کــه در اختیار این افراد 
است و به نام آن شخص شناخته می شود، همه می دانند 

که آن شخص دارد از آنجا استفاده می کند.
 آیا املاک واگذارشده با املاک نجومی که در دوره  �

مدیریت قبلی شهرداری مطرح شد، ارتباطی دارد؟
محمدزاده: جنس املاک نجومی با املاک واگذارشــده 
یکی نیست. املاک نجومی، املاکی هستند که شهرداری 
آنها را با شــرایط خاصی فروخته و بیــن ۱۰ تا ۵۰ درصد 
به قیمت کارشناســی تخفیف داده شــده است. در ابتدا 
سازمان بازرسی کل کشور نسبت به املاک نجومی ورود 
داشته و پرونده ای در این خصوص در محاکم تشکیل شده 
و در حال رســیدگی است. غالب این املاک تحت عنوان 
تعاونی، واحدهای مســکونی دریافت کردند. تنوع بسیار 
زیــادی در آنها وجود دارد. مثلا از واحد ۸۰متری تا واحد 
۳۰۰متری. از منطقه های متوســط و معمولی تا منطقه 
یک که عمومــا واحدهای باارزشــی دارند. رقم تخفیف 
۱۰درصدی تا ۵۰درصدی در واگذاری این املاک می تواند 

عدد بزرگی باشد که نیاز به بررســی دارد. ازاین رو حدود 
۲۱۵ واحد از این املاک شناسایی شده است. در بررسی ها 
مشخص شد که تعدادی از این واحدها به اشخاصی داده 
شده که هیچ رابطه استخدامی با شهرداری نداشتند که به 
 صورت تک واحدی یا آپارتمان دریافت کردند. در واقع این 
اتفاق تحت حمایت از پرســنل شهرداری صورت گرفته، 
اما افرادی هم خــارج از مجموعه از این املاک بهره مند 
شده اند. البته باید گفت از حدود ۲۱۵ واحد ملک نجومی 
شناسایی شده، کمتر از حدود ۱۰ درصد به افرادی که اصلا 
هیچ رابطه کاری و استخدامی با شهرداری ندارند، واگذار 
شده است. در این خصوص با وجود اینکه از لحاظ شکلی 
تسویه حساب مالی شده و قرارداد دارد، اما چالش اصلی 
تخفیف هایی اســت که داده شده و اکنون پرونده آنها در 

محاکم قضائی در حال رسیدگی است.
 آیا این املاک را می توان پس گرفت؟ �

محمدزاده: قاعــده ما، پس گرفتن این املاک نیســت. 
بیشــتر به دنبــال گرفتن حقــوق باقی مانده شــهرداری 
هســتیم. در این املاک اصلا بحث بــر اینکه چه افرادی 
آنها را گرفته و آیا پنهان کاری در آن صورت پذیرفته یا خیر 
نیست بلکه بحث بر سر سهم تخفیف و رقمی است که 
به یک فرد کمک شده، نه در قالب تعاونی. همان طور که 
گفتم در پرونده املاک نجومی نگاه بازپس گیری نیســت 
بلکه احقاق حق شــهرداری به عنوان حق عامه است. 
اگــر یک واحد ۳۰ متری در منطقــه یک حتی ۳۰ درصد 
هم تخفیف داشته باشد، یعنی اینکه صد متر در منطقه 
یک تخفیف داده شده که عدد بسیار بزرگی می شود. این 
مســئله فرق می کند با اینکه برای یک واحد ۸۰متری در 
میانه شــهر حتــی ۵۰ درصد تخفیف داده شــود. در هر 
صورت شــهرداری در حال حاضر منتظر نتیجه قضائی 
است. این املاک سند خورده و انتقال مالکیت انجام شده 

است.
 شورای پنجم درباره املاک نجومی چه اقداماتی  �

انجام داده است؟
حبیب زاده:  این پرونده مربوط به شورای چهارم است 
و در آنجا بحث املاک نجومی مطرح شد و اقداماتی هم 
در آن شــورا صورت گرفت و ترکش هایش برای شورای 
پنجم مانــد. البته تکلیــف موضوع در شــورای چهارم 
مشخص شد که این املاک باید رسیدگی و مشخص شود 
چه تخفیفی داده شــده و آیا این تخفیفی که داده شــده 
براساس ضوابطی بوده که به تصویب شورا رسیده بوده 
یا خیر و آیا فقط به پرســنل شــهرداری داده شده یا این 
تخفیف ها به غیر هم داده شــده است. آیا اگر به پرسنل 
شهرداری داده شده، این امکان وجود دارد که بقیه پرسنل 
هم از این امکانات استفاده کنند یا خیر؟ به همه این موارد 
در شورای چهارم پرداخته شد و شورای پنجم شاید تنها 
کاری که باید می کرد این بود که مسئله را پیگیری می کرد 
تا تکلیف این موضوع مشخص شــود. با توجه به اینکه 
در همان شورای چهارم پرونده به قوه قضائیه رفت، باید 
منتظر ماند تا تکلیفش در قوه قضائیه مشــخص شــود. 
پس  از آنکه رأی توســط قاضی صادر و ابلاغ شــود، آن 
بخشــش را که مربوط به شهرداری تهران می شود، باید 

اجرا کنند و شورا هم پیگیر است تا این رأی اجرا شود.
 آیا مشخص اســت املاک واگذارشده بیشتر در  �

اختیار چه نهاد و ارگان هایی قرار گرفته است؟
محمدزاده: بخش کمی از امــلاک در اختیار نهادها و 
ارگان هاست که حدود ۶۰ ملک می شود. اغلب این املاک 
در اختیار اشــخاص اعم از حقیقی و حقوقی اســت. در 
واگذاری به اشخاص حقیقی شبهه ای وجود دارد، چراکه 
در قانون، اشاره ای به واگذاری املاک به اشخاص حقیقی 
نشده است، ولی در عمل مواردی وجود دارد که فعالیت 
آنها نیــز با آنچه در قانون آمده تطابق نــدارد؛ اما در هر 
صورت ســهم نهادهای عمومی سهم زیادی نیست. در 
بند شــش ماده ۵۵ قانون شــهرداری ها، حوزه هایی که 
املاک را می توان واگذار کرد، مشــخص  شــده است که 
بیشتر مربوط به حوزه های اجتماعی، فرهنگی، آموزشی 
و درمانــی بوده که به  طور مثــال می توان به کانون های 
حمایت از مادران، بیمارستان ها، مراکز درمانی، آموزشی، 
نوانخانه ها و... اشاره کرد؛ اما ما در بین املاک واگذارشده، 
اماکنی را می بینیم که از آنها استفاده تجاری و اقتصادی 
می شود که از ماهیت ذکر شده در قانون برخوردار نیستند. 
برخی از این املاک برای فعالیت مشخصی مانند استفاده 
درمانی واگذار شده اما از آن برای داروخانه استفاده شده 
است. قطعا خدمتی که از سوی داروخانه ارائه می شود، 
عام المنفعه نیســت و یک فعالیت اقتصادی دارد یا مثلا 
ملکــی برای اســتفاده مذهبی واگذار شــده، اما در آنجا 
فعالیت ورزشــی صــورت می پذیرد. نــه اینکه فعالیت 

ورزشی کار غلطی است، ولی مغایر با مصوبه است.

در نشست حبیب زاده عضو شورا با محمدزاده مدیرعامل سازمان املاک شهرداری تهران بررسی شد

از املاک نجومی تا املاک واگذاری زیر ذره بین
سعید فرج پور . کارشناس محیط زیست

پروانه مطب به شماره ۱۷۰ - ۷۷۷۷۲ - ۲۲۲ به تاریخ 
صدور ۲۸ / ۹ / ۱۳۹۵ و تاریخ ابطال ۲۷ / ۹ / ۱۴۰۰ 

با شماره نظام پزشکی ۷۷۷۷۲ به نام دكتر رومينا 
بهتری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است

سند کمپانی خودرو  پژو ۲۰۶  سفید روغنی مدل  ۱۳۸۹ 
 NAAP23FG2AJ163605 به شماره شاسی 
 و شماره موتور ۱۳۵۸۹۰۰۴۶۰۷ و شماره پلاک ایران

 ۹۹ _ ۶۱۶ د ۹۴ به نام مهكامه هاشمي رئوف مفقود 
شده و فاقد اعتبار قانونی است.

کارت خودرو  کیا  سراتو  رنگ سفید روغنی مدل 
۱۳۹۶ به شماره پلاک ایران ۶۶ _ ۸۳۸ ل ۹۶ و شماره 

موتور G4KD/HH580950 و شماره شاسی 
NAS621200H1037492 به نام سيده طاهره 
سيدی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مجوز حمل اسلحه شکاری کالیبر۱۲ به شماره 
۱۰۸۷۵۷۴ مدل دولول روی هم ته پرکوسه ساخت 

ترکیه به شماره سلاح ۱۶۰۱۹۳ به نام اینجانب حسين 
بهاری به کدملی ۰۵۳۰۵۲۹۵۲۱ مفقود گردیده 

وازدرجه اعتبار ساقط می باشد .


